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نیم نگــاه

خبــر
قدردانی معاون قضایی دادستانی 

از عملکرد بی شائبه وزیر صمت 
آرمان ملی: معاون قضایی دادستــان کل 
کشور در نامه ای خطاب به وزیر صنعت، معدن 
و تجارت ضمن قدردانی از عملکرد بی شائبه 
وزیر صمت در اجرای منویات رهبر معظم 
انقلاب و تحقق اقتصاد مقاومتی،  بر عدم لغو 
و یا ابطال مزایده های مربوط به اجرای طرح 
آزادسازی شش هزار محدوده و معدن غیرفعال 
کشور تصریح کرد. سعید عمرانی در این نامه 
با توجه به اقدامات وزارت صنعت، معدن و 
تجارت در راستای عمل به تکالیف قانونی در 
اجرای ماده 10 قانون معادن و همچنین بند 
»ط« تبصره 18 قانون بودجه سال 1400، 
عملکرد بی شائبه وزیر صمت را در اجرای 
منویات مقام معظم رهبری و تحقق سیاست 
های اقتصاد مقاومتی مورد قدردانی قرار داد. 
رئیس دبیرخانه ستاد مرکزی پیگیری و اجرای 
سیاست های کلی اقتضاد مقاومتی در قوه 
قضاییه همچنین در این نامه که به حضور 
دادستان کل کشور، رئیس حوزه ریاست قوه 
قضاییه و دادستان های عمومی و انقلاب سراسر 
کشور نیز ارسال شده است، ضمن تأکید بر عدم 
ابطال و یا لغو مزایده های مربوط به اجرای 
طرح آزادسازی شش هزار محدوده و معدن 
غیرفعال کشور، از تداوم روند اجرای مزایده 
ها پس از انجام برخی هماهنگی ها و تعاملات 
بین دستگاهی در حوزه های اجرایی و نظارتی 

خبر داد.

غارت ۲۰ میلیارد تومانی منابع با 
استخراج غیرمجاز رمزارز

آرمان ملی: مجــری تامیــن برق مراکز 
استخراج رمز ارز گفت: مراکز غیرمجاز استخراج 
رمزارز، روزانه ۲0 میلیارد تومان از منابع اقتصادی 
کشور را به غارت می بردند. محمد خدادادی بهلولی 
اظهار داشت: سودجویانی که از دستگاه های 
استخراج رمزارز غیرمجاز جمع آوری شده توسط 
وزارت نیرو استفاده می کردند، روزانه مبلغ 
۲0میلیارد تومان از منابع کشور را به غارت می 
برده اند تا بدون ایجاد هیچ گونه شغل و ارزش 
افزوده ای برای کشور و با سوءاستفاده از یارانه 
حامل های انرژی به ثروت اندوزی بپردازند. 
وی افزود: براساس قانون استفاده از هرگونه 
انشعاب برق با تعرفه یارانه ای شامل انشعاب برق 
خانگی، تجاری، صنعتی، کشاورزی برای استخراج 
رمزارزها در کشور غیرمجاز است. مجری تامین 
برق مراکز استخراج رمز ارز با بیان اینکه مجموعه 
صنعت برق تاکنون با همکاری نیروی انتظامی 
و همراهی قضات،  موفق به کشف و جمع آوری 
تعداد قابل توجهی دستگاه استخراج رمزارز 
با ظرفیتی نزدیک به ۶00مگاوات شده است، 
خاطرنشان کرد: در صورتی که این تعداد دستگاه 
کشف و جمع آوری نشده بود، مالکان آنها با رفتار 
سودجویانه هم اکنون نیز مشغول به سوءاستفاده 
از برق یارانه ای برای کسب ثروت غیرقانونی بودند.

بنگــاه ها
بازگشت تنها واحد کمباین سازی 

شمال غرب به فعالیت
آرمان ملی : بازگشــت تنهــا واحــد 
کمباین سازی شمال غــرب کشور در تبریز 
به چرخه تولید، علاوه بر ایجاد اشتغال، امکان 
صادرات کمباین به خارج از کشور را نیز فراهم 
کرده است. رییس هیات مدیره کارخانه تولید 
ماشین های کشاورزی و صنعتی اظهار کرد: 
این کارخانه که به دلیل مشکلات مالی مدتی 
تعطیل شده بود، با تزریق ۵0 میلیارد تومان 
اعتبار جهت تسویه حساب کامل بدهی های 
بانکی و بیمه ای و حقوق پرسنل، به چرخه 
تولید بازگشت و بعد از احیا، تعداد کارکنان 
از ۳0 نفر به 1۲0 نفر افزایش یافت. رامین 
قدیرنهاد ظرفیت برداشت تولیدان کمباین 
را چهار تن در ساعت اعلام کرد و گفت: این 
کمباین محصولاتی از قبیل گندم، جو، ذرت و 
کلزا را برداشت می کند و میزان ریزش دستگاه 
حدود ۲ درصد یعنی مطابق با استانداردهای 

جهانی است. 

راه اندازی نخستین کارخانه  
ایرانی تولید آهن اسفنجی در چین 
آرمان ملی: ایران نخستین کارخانه تولید 
آهن اسفنجی به روش بومی »پرِِد« را در چین 
راه اندازی کرد. یک شرکت ایرانی با بهره گیری 
از روش »احیای مستقیم ایرانی«، نخستین 
کارخانه تولید آهن اسفنجی در بزرگ ترین 
تولیدکننده فولاد جهان را طراحی، اجرا و 
راه اندازی کرد. کشور چین که رتبه نخست 
تولید فولاد جهان را در اختیار دارد، به طور 
عمده با روش کوره بلند این محصول پرمصرف 
را تولید می کند، اما اکنون با هدف گذر از 
چالش های زیست محیطی و با استفاده از 
توان فنی و مهندسی ایرانی، رو به تولید فولاد 
به روش فوق آورده است.پروژه احیا مستقیم 
CSTM با ظرفیت ۳00 هزار تن در سال و 
 )Taiyuan( در شهر تای یوآن HBI محصول
احداث و در ۳1 خرداد سال 1400 راه اندازی 
شد. ناحیه کوره در این کارخانه احیا مستقیم 
با روش ایرانی احیای مستقیم PEREDتوسط 
شرکت MME طراحی شده است و بخشی از 
تجهیزات اصلی آن نیز در ایران ساخته و به 

کشور چین صادر شد.

آرمان ملی: بانک مرکزی در آخرین آمار خود از تخصیص 
۵.۵ میلیارد دلار ارز 4۲00 تومانی برای واردات کالاهای اساسی 
خبر داده که از این میزان 4.۶ میلیارد دلار آن برای شش قلم 
کالای کشاورزی و نهاده های دامی پرداخت شده است اما نکته 
حائز اهمیت آمار 1۳0 میلیون دلاری است که بانک مرکزی از 
عنوان سایر برای تخصیص ان استفاده کرده است هزینه ای که 
مشخص نیست این اقلام شامل کدام کالاهایی می شود که این 
میزان ارز ترجیحی توانسته به خود اختصاص دهد. بر اساس این 
گزارش، اختلاف بین آمار گمرک ایران و بانک مرکزی در رابطه 
با جریان تامین ارز واردات هنوز شفاف نشده است. این در حالی 
است که بانک مرکزی اعلام کرده از ابتدای امسال تا نیمه تیر ماه 
۵.۵ میلیارد دلار بابت کالاهای اساسی تامین ارز انجام داده که 
4.۶ میلیارد دلار آن برای اقلام زیر نظر وزارت صمت و کشاورزی 
برای شش قلم کالای کشاورزی و اساسی شامل جو )۵80 میلیون 
دلار(، دانه های روغنی )88۳ میلیون دلار(، ذرت )1.۲ میلیارد 
دلار(، روغن خام )حدود یک میلیارد دلار(، کنجاله سویا )48۳ 
میلیون دلار( و گندم )۲۲۵ میلیون دلار( بوده است. بانک مرکزی 
در کنار این شش قلم، 1۳0 میلیون دلار هم به عنوان »سایر« 
اعلام کرده است. اما مساله اینجاست که ارز 4۲00 تومانی در 
حال حاضر فقط محدود به پرداخت شش قلم ذرت، جو، دانه های 
روغنی، کنجاله سویا، گندم و روغن خام است و به همراه آن بخشی 
از بهداشت و درمان را هم در بر می گیرد. بر این اساس اینکه این 
1۳0 میلیون دلار که به عنوان »سایر« اعلام شده برای کدام یک 
از اقلام است، وضعیت مشخصی ندارد. حال این سوال که آیا این 
مبلغ بابت اقلامی که پیش از این در لیست ارز 4۲00 تومانی بوده 
اند پرداخت شده یا مربوط به بخش های دیگری است، بی پاسخ 
مانده و نمی توان احتمال اینکه این مبلغ برای بخش دارو یا واکسن 
پرداخت شده را مطرح کرد؛ چراکه طبق اعلام بانک مرکزی، از 
این ۵.۵ میلیارد دلار تامین ارز شده، بالغ بر ۹00 میلیون دلار 
مربوط به حوزه بهداشت و درمان بوده است.  1۳0 میلیون دلار 
هر چند که در مقابل مجموع واردات چندین میلیارد دلاری رقم 
چشمگیری نیست اما در هر صورت همین میزان ارز 4۲00 تومانی 
که فاصله آن با ارز نیمایی یا بازار آزاد حدود ۲۵ هزار تومان است، 
حداقل ۲0 هزار تومان فاصله و به عبارتی رانت ایجاد می کند که 
مشخص کردن نه تنها این 1۳0 میلیون دلار بلکه وضعیت هر یک 
دلار آن بسیار حائز اهمیت خواهد بود. اما بانک مرکزی عمدتا در 
پیگیری هایی که از آن بابت تعیین تکلیف وضعیت ارز یا ارز واردات 
می شود پاسخی ارائه نمی کند و در رابطه با این رقم 1۳0 میلیون 
دلار نیز پیگیری های از این بانک تاکنون  به نتیجه نرسیده است.  
این در حالی است که در گزارش گمرک ایران اعلام شده که از 
ابتدای امسال تا نیمه تیر ماه ۲۵ قلم کالا در قالب 4.۵ میلیارد دلار 
ترخیص شده که فقط ۳.۲ میلیارد دلار آن مربوط به این شش قلم 
است و عدد 1۳0 میلیون دلار در آمار گمرک ایران دیده نمی شود.

ابهام در 13۰ میلیون دلار ارز واردات

آرمان ملی- محمدسیاح: هفته گذشته خط لوله گوره به جاسک به عنوان مهمترین طرح دولت دوازدهم در صنعت نفت افتتاح شد. 
طرحی که با صرف هزینه یک و نیم میلیارد یورویی ساخته شد و ظرفیت انتقال روزانه یک میلیون بشکه نفت خام را دارد. مبداء این 
خط لوله منطقه گوره شهرستان گناوه استان بوشهر است که پس از عبور از استان های بوشهر، فارس و هرمزگان، از ۶۰ کیلومتری غرب 

شهر جاسک به ترمینال و تأسیسات دریایی صادرات و واردات که در آینده احداث خواهد شد متصل می شود.

گزارش »آرمان ملی« از تاثیرات بهره برداری از خط لوله گوره-جاسک: 

افزايش صادرات نفت امنيت ملی را تضمين می کند 
   رهایی نفت ایران از فشار استراتژیک                 توسعه مناطق مسیر عبوری خط لوله گوره جاسک

با افت بیش از 8 هزار واحدی شاخص؛ 

بازار سرمایه  وارد فاز اصلاح شد

آرمان ملی: بازار سرمایه  در حالیکه در نخستین روز از 
معاملات خود پس از تعطیلات ۶ روزه با رشد آغاز شده بود 
روز گذشته مسیر حرکت خود را تغییر داد و با قرار گرفتن 
در فاز اصلاح با ریزش 8 هزار و 401 واحدی همراه شد به 
طوریکه شاخص کل در کانال یک میلیون ۳14 هزار واحدی 
قرار گرفت. البته به نظر می رسد با توجه به اظهارات رئیس 
سازمان بورس که از افزایش دامنه نوسان به طور پلکانی و در 
آینده نزدیک خبر داده احتمالا شاهد تکرار روند صعودی بازار 
خواهیم بود بر این اساس روز گذشته در بازار سرمایه بیش از 
۶میلیارد و ۲۹0 میلیون سهم، حق تقدم و اوراق بهادار به ارزش 
۵۵ هزار و 411میلیارد ریال داد و ستد شد و شاخص کل با 
افت هشت هزار و 401 واحدی در نهایت به رقم یک میلیون و 
۳14هزار واحد رسید، همچنین شاخص کل )هم وزن( با ۶ هزار 
و 14۲واحد کاهش به ۳۹۷ هزار و ۹10 واحد و شاخص قیمت 
)هم وزن( با سه هزار و 884 واحد رشد به ۲۵1 هزار و ۶۵۷ واحد 
رسید. گفتنی است روز گذشته نمادهای معدنی و صنعتی گل 
گهر )کگل( با دو هزار و ۳00 واحد، معدنی و صنعتی چادرملو 
)کچاد( با یک هزار و ۵۶۲ واحد، گروه مدیریت سرمایه گذاری 
امید )وامید( با یک هزار و ۲10 واحد، توسعه معادن و فلزات 
)ومعادن( با ۹4۵ واحد، پتروشیمی نوری )نوری( با ۶۲۷ واحد، 
شرکت ارتباطات سیار ایران )همراه( با 48۵ واحد و پتروشیمی 
فناوران )شفن( با ۳11 واحد بیشترین اثر گذاری مثبت را 
داشتند اما قدرت نمادهای منفی همچون فولاد مبارکه اصفهان 
)فولاد( با یک هزار و ۷۹۲ واحد، سرمایه گذاری تامین اجتماعی 
)شستا( با یک هزار و ۷0۳ واحد، پالایش نفت اصفهان )شپنا( با 
یک هزار و ۲۶4 واحد، پالایش نفت تهران )شتران( با یک هزار 
و 1۵۶ واحد، نفت و گاز پتروشیمی تامین )تاپیکو( با یک هزار و 
۷۷ واحد، بانک تجارت )وتجارت( با ۹۳1 واحد، مخابرات ایران 
)اخابر( با ۵4۳ واحد، بانک صادرات ایران )وبصادر( با ۵1۵واحد، 
صنایع پتروشیمی خلیج فارس )فارس( با 4۹1واحد بیشتر بود 
و توانست شاخص را به سمت نزولی هدایت کند همچنین در 
بازار فرابورس نیز دو میلیارد و ۲08 میلیون برگه سهم به ارزش 
۹1 هزار و 814 میلیارد ریال دادوستد شد و شاخص این بازار 
با بیش از48 واحد کاهش بر روی کانال 1۹هزار و ۲1۹ واحد 

ثابت ماند.

بدون شک این پروژه که فرایند ساخت آن به 
طور رسمی از سال ۹۷ شروع شد استراتژیک ترین 
و بزرگترین پروژه دولت یازدهم و دوازدهم است که 
با دور زدن تنگه استراتژیک هرمز زمینه افزایش 
چانه زنی و تحقق افزایش فروش نفت خام را فراهم 
می آورد. سیروس تالاری، رئیس هیات مدیره 
فعلی انجمن استصنا )انجمن سازندگان تجهیزات 
صنعت نفت ایران( در این باره به »آرمان ملی« 
گفت: »واقعیت این است که این خط لوله ۳ خاصیت 
راهبردی برای کشور دارد، خاصیت راهبردی اول 
آن این است که به هر حال ما برای انتقال نفت مان 
به مبدا صادرات الزاما نیاز است که وابستگی 100 
درصدی به تنگه هرمز نداشته باشیم. تنگه هرمز به 
دلیل بحث استراتژیک، ژئوپلتیک و ژئواکونومیک 
آن نقطه ای است که محل فشار ملی کشور است.« 
او ادامه داد: »به هر صورت بارها هم این تهدیدها را 
داشته ایم، پس بنابراین اولین ویژگی راهبردی این 
موضوع همین است که از وابستگی 100 درصدی 
برای صادرات نفت از تنگه هرمز رهایی می یابیم. 
خاصیت دوم راهبردی این است که ظرفیت صادرات 
افزایش می یابد، فرض کنید الان ظرفیت صادرات 
۳ میلیون بشکه از طریق تنگه هرمز است؛ این خط 
لوله باعث می شود اگر زمانی بخواهیم صادرات را تا 
۵ یا ۶ میلیون بشکه در روز برسانیم این امکان فراهم 
باشد.« تالاری افزود: »سومین خاصیت راهبردی 
این است که کسانی که  نفت ما را می خرند به آرامش 
خاطر و اطمینان بیشتری می رسند. یعنی بحث 
سیاسی بودن تنگه هرمز برای آنها دغدغه نخواهد 
بود، بنابراین در خریداران ما هم آرامش و اعتماد و 
اطمینان را به وجود می آورد. اجرای این خط لوله 
یکی از الزامات امنیت ملی ما بوده و امنیت ملی 

کشورمان را بالا برده است.«
 توسعه شهرها در کنار این خط لوله

رئیس هیات مدیره فعلی انجمن استصنا درباره 
اینکه احداث و بهره برداری از خط لوله چه تاثیری 
در توسعه مناطق درگیر این خط لوله دارد، توضیح 

داد: »به هر صورت این موضوع جزو هدف اصلی 
نیست ولی به هر صورت زمانیکه امکانی را از مسیر 
عبور می دهید، اگر جغرافیای اقتصادی آن مسیر 
به گونه ای باشد که به واسطه این امکان بتواند 
به واسطه این امکان از بالقوه به بالفعل تبدیل شود، 
قطعا اثرگذار است.« وی ادامه داد: »به عنوان مثال 
فرض کنید در این مسیری که خط لوله عبور داده 
شده ظرفیت احداث پالایشگاه ۲00 هزار بشکه ای 
داشته باشد، وقتی خط لوله از کنار آن عبور می کند، 
پالایشگاه می تواند خوراک خود را از این خط لوله 
بگیرد، به هر صورت وقتی امکانی را از مسیر عبور 
می دهید اگر آن مسیر ظرفیت های اقتصادی بالقوه 
داشته باشد، می تواند با این امکان به بالفعل تبدیل 
شود.« تالاری اضافه کرد: »احداث اتوبان نیازمند 
صدها خدمات در کنار آن است، بنابراین می بینید 
در کنار این اتوبان ظرفیت اشتغال زایی و ثروت 
آوری اقتصادی برای بسیاری از ذی نفعان ایجاد 
می شود. به طور کلی اگر در مسیر عبور خط لوله 
ظرفیت اقتصادی ای وجود داشته باشد که بتواند 
با نفت خام آن را احیا کرد، حتما مورد بهره برداری 

قرار می گیرد.«
 باید صادرات را به حداکثر رساند

تالاری در پاسخ به این سوال که آیا در کنار 
احداث این خط لوله امکاناتی برای استفاده 
حداکثری از ظرفیت خط لوله برای صادرات نفت 
وجود دارد یا نه اضافه کرد: »واقعیت این است که 
ما اگر نداریم هیچ راهی برای ما باقی نمی ماند که 
ظرفیت صادراتمان را در حوزه نفت خام به حداکثر 
برسانیم. همه این موضوع را می دانند دنیا به شدت 
به سمت استفاده از انرژی های تجدیدپذیر به جای 
انرژی های فسیلی روی آورده است، تئوری هایی هم 
هست که می گوید تا سال ۲0۳0 تا حد زیادی انرژی 
فسیلی جایگزین می شود و تا سال ۲0۵0 وابستگی 
بشر انرژی های فسیلی به حداقل می رسد.« او ادامه 
داد: »مایی که این همه نفت در کشور داریم اگر 
نخواهیم ظرفیت صادرات مان را به حداکثر برسانیم 

قطعا و یقینا این ثروت بلااستفاده باقی خواهد ماند. 
به عنوان مثال زغال سنگ، الان معادل البرز مرکزی 
ما دنیای زغال سنگ است ولی چه کسی الان سراغ 
زغال سنگ را می گیرد؟ زغال سنگ زیر زمین دفن 
و رها شده است. زمانی در منطقه سوادکوه تمدنی 
برای بهره برداری از زغال سنگ وجود داشت همین 
تمدنی که الان در مناطق نفتخیز داریم. زغال سنگ 
فلسفه وجودی خود را به عنوان یک منبع انرژی 
از دست داد و آن تمدن هم از بین رفت.« تالاری 
تاکید کرد: »اگر ۲0 سال پیش به منطقه می رفتید 
جنب وجوش عجیبی در این منطقه وجود داشت 
ولی الان تمام کارگاه ها و مراکز بهره برداری زغال 
سنگ به مخروبه تبدیل شده اند، اگر نفت را هم 
استخراج نکنیم و فروشی سی ساله دیگر همین بلا 

سر نفت خواهد آمد.« 
 جاماندن از کاروان توسعه جهانی

رئیس هیات مدیره فعلی انجمن استصنا افزود: 
»پس باید توسعه استخراج و صادرات نفت را انجام 
بدهیم و زیرساخت هایمان را هم تقویت کنیم؛ باید 
نفت بفروشیم و با استعدادهای بی نهایتی که در 
کشور داریم دنبال انرژی های جایگزین باشیم. اگر 
این کار را نکنیم حتما از کاروان توسعه جهانی عقب 
خواهیم ماند و چاره ای جز این نداریم.« او در پاسخ به 
این پرسش که در کنار احداث این خط لوله و افزایش 
ظرفیت صادرات نقش تحریم ها را چطور می بینید، 
ادامه داد: »زمانیکه خط لوله احداث می شود امکان 
صادرات را برای حتی روزی 8 میلیون بشکه نفت 
فراهم می کند، اما اینکه تا چه اندازه تحریم ها 
منازعات منطقه ای و بین المللی مانع این موضوع 
شود فرض من بر این است که قرار نیست تا ابدالدهر 
درگیر منازعات باشیم و زمانی این منازعات باید 
فروکش کند. وقتی منازعات درازمدت و چالشی 
می شود ظرفیت های ما را به فرسودگی می کشاند.« 
تالاری افزود: »به هر حال یک زمانی این منازعات به 
یک شکلی پایان خواهد یافت و امیدوارم به شکلی 

مدیریت شود که ظرفیت های ما را افزایش بدهد.«

آرمان ملی: صنعت خودروسازی 
کشور در حالی از تحریم و قیمت گذاری 
دستوری به عنوان دو فاکتور اساسی 
در مشکلات صنایع خودروسازی نام 
می برد که بررسی ها نشان می دهد دو 
خودروساز بزرگ کشور پیش از این 
نیز و در شرایطی که از تمامی ابزارهای 
حمایتی دولت نیز بهره گرفته است با 
زیان انباشت ۲4 هزار میلیارد تومانی 
مواجه بوده و از سوی دیگر روند تولید 
خودرو در حالی در سال گذشته از سوی 
دو خودروساز ۹00 هزار دستگاه اعلام 
شده که ظرفیت تولید سالانه بالغ بر 
است  دستگاه  ۲00هزار  میلیون   ۲
موضوعی که به اعتقاد مرکز پژوهش  
های مجلس مشکلات صنایع خودرویی 
تنها محدود به تحریم و نرخ گذاری 
دستوری نبوده و علاوه بر این فاکتورها 
۵ عامل دیگر باعث شده تا صنعت 
خودرویی کشور نتواند به جایگاه اصلی 

خود دست یابد.
 متهمــان دیگر مشــکلات 

خودروسازی
در این رابطه امیررضا شاهانی معاون 
مطالعات تولیدی مرکز پژوهش های 
مجلس می گوید:  این روزها از طرف 
مشکل  که  می شود  صحبت  دولت 
صنعت خودرو تحریم و قیمت گذاری 
است و خودروسازان در مجلس به دنبال 
حذف شورای رقابت هستند و می گویند 
حاشیه ایجاد شده بین شورای رقابت و 
بازار را خودمان در اختیار می گیریم و 
عرضه و تقاضا به تعادل می رسد. وی 
افزود: نکته نخست اینکه صنعت خودرو 
یک صنعت بزرگ و باسابقه در کشور 

است و 14 درصد از کل آورده صنعت 
و ۲ درصد کل تولید ناخالص داخلی را 
در اختیار دارد منتهی واقعیت این است 
که تا پایان سال ۹۷ یعنی در زمانی که 
تحریم ها هنوز شدت زیادی نیافته بود، 
این صنعت ۲4 هزار میلیارد تومان زیان 
انباشته داشته است؛ بنابراین تا قبل از 
تشدید تحریم ها خودروسازان ۲4 هزار 
میلیارد تومان زیان انباشته داشتند. وی 
با اشاره به عوامل چالش زا در صنعت 
خودرو، گفت: یکی از اصلی ترین عوامل 
مشکل زا در صنعت خودرو سوءمدیریت 
است. همچنین مورد دوم مربوط به 
مالکیت صنعت خودرو می شود؛ یعنی 
اینکه دولت در صنعت خودروی ما 
تأثیرگذار است و خلاف گفته متولیان 
این صنعت آنچنان خصوصی نشده 
است. هم وزارت صمت در این صنعت 
سهم دارد و هم اعمال سلیقه و مدیریت 
می کند و اجازه نمی دهد با روال بازار 
عرضه و تقاضا فعالیت کنند. تعارض 
منافع در این صنعت کاملًا محرز است. 
وزارت صمت از طرفی مالک و دارای 
منافع است و از طرفی دیگر می خواهد 
کار تنظیم گری، نظارت و سیاست 

گذاری را در صنعت خودرو اعمال 
کند. جمع این دو مورد قابل توجیه 
نیست. شاهانی افزود: مشکل سوم 
بهره وری پایین صنعت خودرو است. 
باید بهره وری در این صنعت افزایش یابد 
به این مفهوم که به مقدار مشخصی که 
هزینه می کنیم تولید بیشتری داشته 
باشیم. مشکل چهارم نیروهای استخدام 
مأموریت هاست.  با  نامتناسب  شده 
حجم خودروسازهای ما بسیار بزرگ 
است و از لحاظ زمین و امکانات و نیرو 
بسیار گسترده بوده و اغلب نیروها نیز 
مطالعات  معاون  نیستند.  متخصص 
تولیدی مرکز پژوهش های مجلس گفت: 
چالش پنجم فقدان »استراتژی توسعه« 
مصوب در صنعت خودرو است. در همین 
زمینه  ایدرو موظف شده طرح جامع 
صنعت خودرو را مدون کند. حسن 
داشتن طرح جامع هدفمند این است که 
هم شاخص های مهم و محل تأمین مالی 
تعیین خواهد شد، هم مأموریت صنایع 
در وضعیت و میزان تولید مشخص 
می شود. وی افزود: در این طرح باید 
مقاوم سازی زنجیره تأمین قطعات 
خودرو نیز شفاف سازی شود؛ یعنی 

قطعات با کیفیت بالا در داخل تولید 
شوند تا از شوک های تحریم و سیاسی 
دچار زیان نشوند. شاهانی تصریح کرد: 
طی چند سال اخیر به دلیل بی مهری ها 
برخی از قطعه سازان داخلی ورشکست 
شده اند. یکی از مباحثی که قطعه سازان 
عنوان می کنند این است که در حال 
حاضر خودروسازان مشکل دارند و 
می گویند شما برای ما کار کنید، اما اگر 
دوباره پای خارجی ها باز شود، تکلیف ما 
چیست. اگر در این طرح جامع شاخصی 
برای داخلی سازی قطعات در نظر 
بگیریم و به صنایع قطعه سازی و زنجیره 
تأمین قطعات بها دهیم هم مشکل 
خودروسازان حل می شود و هم صنعت 
قطعه سازی احیا و توسعه می یابد و 
تبدیل به پیشران اقتصاد کشور می شود. 
وی یادآور شد: در صنعت قطعه سازی 
رشد خوبی کرده و حتی به جایی رسیده 
بودیم که به کشورهای اروپایی صادر 
هم می کردیم اما در حال حاضر عقب 
گرد داشته ایم. معاون مطالعات تولیدی 
تاکید  مجلس  پژوهش های  مرکز 
کرد: ما خودروی باکیفیت و با قیمت 
مناسب نمی توانیم تولید کنیم مگر 
اینکه تیراژ تولید را بالا ببریم. در حال 
حاضر مجموع تولید دو خودروساز 
بزرگ کشور ۹00 هزار دستگاه است در 
حالی که هدف گذاری افق 1404 تولید 
۳میلیون دستگاه خودرو بود. شاهانی 
گفت: اگر زیرساخت های لازم را در 
خودروسازی ایجاد کنیم و با استراتژی 
طرح جامع هدفمند، تولید خودرو را 
افزایش دهیم هم کیفیت ارتقا می یابد و 

هم قیمت کاهشی می شود.

بررسی شاخصه های تاثیر گذار در صنایع خودروسازی نشان می دهد؛

مشکلات خودروسازی فقط تحریم و قیمت گذاری نیست

اولویت اصلی تامین برق 
صنایع است

علیرضا رزم حسینی وزیر صنعت، 
معدن و تجارت با تاکید بر ضرورت 
آسیب شناسی واقعی و رصد روزانه 
میزان تولید و موجودی سیمان و 
فولاد در کشور گفت: در شرایط 
فعلی، اولویت اصلی در حوزه سیمان 
و فولاد تامین برق بمنظور حفظ 
تولید است. رزم حسینی در جلسه 
کارگروه تنظیم بازار با اشاره به 
مشکلات ناشی از قطعی برق برای 
صنعت کشور، افزود: با توجه به 
تصمیماتی که در وزارت نیرو گرفته 
شده بود واحدهای مختلف صنعتی با 
قطعی برق روبه رو شدند و بیشترین 
فشار ناشی از این عدم تامین برق، به 
واحدهای سیمانی و فولادی تحمیل 
شد. وزیر صنعت، معدن و تجارت با 
بیان اینکه پیشنهادات وزارت صمت 
برای به حداقل رساندن آسیب های 
ناشی از قطعی برق به بخش صنعت، 
مورد قبول واقع نشد، تصریح کرد: 
در بازاری که میزان تقاضا تغییری 
نکرده است، وقتی عرضه کمتر از 
۳0 درصد برسد طبیعتا مشکلاتی 

ایجاد می  شود.

جلوی واردات برنج 
خارجی را بگیرید

همزمان با فصل برداشت برنج 
در استــان های شمالــی کشــور 
نماینده مردم رشت در مجلـس 
به مسئولان تأکید کرد که جلوی 
واردات برنج خارجی گرفته شود. 
محمدرضا احمدی سنگری در 
تذکری شفاهی اظهار کرد: مراقب 
کشاورزان عزیز باشید. از هیئت 
رئیسه مجلس و مسئولان کشور 
می خواهم که جلوی واردات برنج 
خارجی را بگیرند. کشاورزان ایرانی 
با کوله باری از رنج و تلاش درحال 
برداشت محصولات هستند در عین 
حال اخباری می شونیم که بعضی 
برنج های خارجی وارد می کنند. 
نماینده مردم رشت در مجلس 
واردات برنج خارجی را عامل نگرانی 
کشاورزان خواند و گفت: قیمت 
برنج را چنان مدیریت کنید که 
حداقل کشاورزان بتوانند هزینه 

کشاورزی خود را دریافت کنند.

بازار سرمایه

مخالف عرضه مصالح 
ساختمانی در بورس هستم

وزیر راه و شهرســازی عرضــه 
سیمان در بورس را باعث سوداگری 
دانست و گفت: مخالفت خود را در 
دولت اعلام کردم و امیدوارم زودتر 
جلوی عرضه سیمان در بــورس 
گرفته شود. محمد اسلامــی در 
خصوص دلالی مصالح ساختمانی 
و افزایش قیمت سیمان، فــولاد و 
میلگرد با تاکید بر اینکه مخــالف 
عرضه مصالح ساختمانی در بازار 
بورس است،افزود: در کشور ما از 
هر مشکلی که پیش می آید عده 
ای سوء استفاده می کنند. همزمان 
با قطعی برق کارخانجات که به دلیل 
کمک به زندگی مردم انجام شد 
سیمان وارد بورس شد که دولــت 
ایفا نکرد. شخصا  در آن نقشی 
مخالف بردن مصالح ساختمانــی به 
بورس هستم. زیرا اینها شبکه توزیع 
سنتی خود را داشتند. بردن مصالح 
ساختمانی در بورس سوداگری است 
و با آن مخالف هستم که در دولت نیز 
آن را مطرح کردم. امیدوارم جلوی 

این کار گرفته شود.


